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Aktivity dětí z běžných a speci-
álních tříd přibližuje výstava Spo-
lu. Do konce února jsme ji viděli ve 
vestibulu novoměstské nemocnice 
a stálou rozsáhlejší verzi najdeme v 
krčku městské polikliniky.

Autorem je žďárský fotograf Milan 
Šustr, který se dlouhé roky speciali-
zuje na sociální téma. Vhled, pocity 
i atmosféru pak předává divákům na 
zvětšených fotografiích.

Při projektech se sociální tema-
tikou Milan Šustr spolupracuje s 
handicapovanými lidmi a seniory a 
v jejich prostředí vytváří reportážní 
a portrétní fotografie. 

V rámci sociální tematiky založil 
spolek s názvem Objektivem k srd-
cím, kde se snaží přiblížit život seni-
orů, hendikepovaných lidí a dalších 
sociálních skupin.

Milan Šustr se také fotografic-
ky podílel na krajském projektu k 
podpoře dobrovolnictví na Vysoči-
ně s názvem „Pěstounství je cesta k 
domovu“. 

„ZŠ Komenského 6 je jediná žďárská 

škola, která nabízí speciální třídy pro 
handicapované děti. Na fotografiích 
jsou děti z běžných i speciálních tříd. 
Proto název Spolu,“ vysvětluje Milan 
Šustr k projektu, který vznikal něko-
lik měsíců a autor jej stále obohacuje 
dalšími záběry.

„Jsou tu fotografie z canisterapie, 
hipoterapie, společenských akcí a z dal-
ších aktivit. Děti spolupracovaly napro-
sto úžasně,“ pochvaluje si fotograf 
tvorbu v dětských skupinách. 

Jak dále prozrazuje, projekt už má 
i své pokračování. Ve škole nově 

vznikla takzvaná Tvořicí dílna. „Je 
určena pro děti ze speciálních tříd a 
jejich rodiče. Společně s lektorkou Iva-
nou Petrovou se snažíme pro ně vytvo-
řit pěkné prostředí, v němž mohou spo-
lečně trávit čas. Fotografie, které při 
jejich tvůrčí činnosti postupně vznika-
jí, doplňujeme i do putovní výstavy,“ 
vysvětluje fotograf.

V pondělí 4. března začíná 
v Čechově domě výstava s názvem 
Cesty v nás. Propojí fotografie Mila-
na Šustra s básněmi Ivany Petrové.

„Nejde jen o sociální téma. Takovou 
výstavu jsem měl v hlavě už deset let. A 
pak mi jednou kamarádka řekla, že si 
píše básničky do šuplíku. Hned mi svit-
lo,“ ohlíží se Milan Šustr. 

Oba autoři svá díla propojili a 
výsledek je na světě. Vypovídá o lid-
ské duši a vnitřních pocitech, proto 
název Cesty v nás. 

„Někdy vznikaly fotky pro básně 
a jindy básně pro fotky. Je to úplná 
novinka, která nemá obdoby,“ uzavírá 
Milan Šustr. -lko-

CANISTERAPIE. Žďárský fotograf Milan Šustr přibližuje svět handicapovaných 
školáků.  Foto: archiv M.Š.

Fotí sociální téma a nově i básně 

Letos již poosmé proběhli Žďá-
rem Valentýni. Parta sportovců ze 
Žďárské Ligy mistrů oslavila svátek 
zamilovaných po svém - recesním 
během.

Tradici si drží už od roku 2017. 
Valentýnové vždy 14. února běží 
stejnou trasu po Strojírenské ulici, 
ke kruhové křižovatce u Ivana, kde 
se otočí a metou zpět. 

Jen vedoucí skupiny Jiří Šustr 
má tu výsadu a jede v čele na kole 
vyzdobeném v barvách zamilova-
ných. 

„Nikdy jsme Valentýnský běh nepře-
rušili, dokonce ani za covidu. Obvykle 
běží do 15 sportovců. Loni se k nám 
přidaly i děti. Letos nás bylo jen 
deset,“ komentuje.

Mají mezi sebou raritu - běžce na-
rozeného v roce 1940. Je jím Alois 
Bradáč, úspěšný veteránský běžec, 
medailista z evropských a světových 
mistrovství. Od roku 1989 český 
rekordman v super vytrvalostním 
běhu na 150 km. 

„Pan Bradáč je jeden z pěti, který od 
začátku nikdy nechyběl,“ cení si Jiří 
Šustr.  

„Někdy je běh jediná věc, která dává 
smysl,“ tvrdí 83letý držitel několika 
významných ocenění v rámci měs-
ta, okresu a kraje. V roce 2020 Alois 
Bradáč získal Cenu Města Žďáru n. 
S. za zásluhy v oblasti sportu.

Valentýnky se srdíčkovými brýle-
mi si chválí počasí. „Bylo tepleji než 
jindy, běželo se mi velmi dobře,“ je 
spokojena Jana Novotná, která na 
Valentýna dorazila již třetím rokem. 
Skupinka mužů obrací moji pozor-
nost k nenápadné ženě v ústraní. „To 
je úplně od začátku naše morální pod-
pora a duše celé akce,“ vysvětluje Jiří 
Šustr. „No jo, bývám tu každý rok, i 
jako zdravotní podpora,“ vysvětluje 
se smíchem Dana Kellerová.

„Takže zase za rok. Až žije Valen-
týn!“ loučí se nadšenci.  -lko-

VALENTÝNI ve středu 14. února nezklamali a opět vyběhli. Ještě 
pár momentek do kroniky a jde se na něco horkého. Druhý zprava 
veteránský vytrvalec Alois Bradáč. Foto: Lenka Kopčáková

Žďárští Valentýni drží sportovní tradici
Opět to bylo fajn

Tak jsem zase zde, na dalším ročníku unikát-
ní sportovně laděné akce – Valentýnského běhu 
Žďárem. Není to vlastně žádný závod, ale krátké 
podvečerní proběhnutí za pozornosti nahodilých 
či vědomě přítomných diváků.

Scházejí se tady ve slušivých úsporných obleč-
cích pohledné dámy a sympatičtí pánové, které 
při jejich akci doprovázím coby nejstarší účast-
ník. Činím tak, i když je dnes zároveň Popeleční 
středa.

Jiné Valentýnské běhy než ten žďárský se u nás 
v Česku nevyskytují. Občas se sice 14. února tre-
fí do nějakého běžeckého závodu, avšak název má 
jiný.

Pokud jde o počasí, bývá v polovině února všeli-
jaké. Zažil jsem na závodech jak sníh, mráz, vítr a 
led, tak i sucho a slunečno.

Odolné běžce neodradí ani případná nepoho-
da. Ta malá událost se dá odběhnout jenom tak 
nalehko, vždyť se potom můžeme ohřát při spo-
lečném posezení. Letos to bylo zase fajn, neboť se 
jako vždy běželo ve veselé náladě a družné atmo-
sféře.  Alois Bradáč

Týdenní jízdenka VDV
Kraj Vysočina v rámci svých autobusových i vlakových spojů zařaze-

ných do Veřejné dopravy Vysočiny (VDV) zavedl letos novou výhod-
nou sedmidenní jízdenku, která nám ušetří peníze.

Pravidelným cestujícím, kteří využívají regionální veřejnou dopravu, se 
vyplatí při nákupu jízdenky požádat o její sedmidenní variantu.

Tu ocení jak žáci dojíždějící do škol, tak pracující včetně těch, kteří 
pracují na směny a dojíždí do zaměstnání i o víkendu.

V případě sedmi párů obousměrných jízd tak zaplatíme pouze hodno-
tu necelých čtyř párů jízd.

Sedmidenní zvýhodněná jízdenka má veřejnost více motivovat k 
využívání veřejné dopravy – autobusů i vlaků. 

„Podle odhadu dispečinku VDV se tato výhoda vyplatí téměř třem čtvrti-
nám cestující,“ informuje na krajském portálu Martin Hyský, předseda 
Výboru pro strategické projekty v Kraji Vysočina. Sedmidenní výhod-
nou jízdenku lze podle jeho slov koupit jak u řidičů autobusů, tak na 
pokladnách nebo přímo u průvodčích ČD. „Jízdenka platí sedm dní ode 
dne zakoupení a opravňuje držitele využít veřejnou dopravu v trase na ní 
uvedené bez omezení počtu jízd v obou směrech, i s přestupy vlakem i auto-
busem v systému VDV,“ popisuje Martin Hyský. -lko-

Plesohrátky 
V sobotu 16. března ožije žďárská soko-

lovna v době od 14 do 18 hodin tradiční 
předjarní akcí s názvem Plesohrátky.

Koná se v režii Sdružení rodičů při ZUŠ 
Františka Drdly a o zábavu se postara-
jí školní soubory jako dechový orchestr 
ZUŠ, populární hudební soubory i taneč-
níci.

Podívanou bude průvod masek a pro 
malé i větší děti jsou připraveny hry. 
Vstup na akci je volný a nejlépe ve spole-
čenském oblečení či v maskách. 

„Každá zamaskovaná osoba obdrží zdar-
ma los do tomboly, který zaručeně vyhrává. 
Nejlepší masky budou po průvodu masek 
odměněny sladkou cenou. Těšíme se na shle-
dání při této zábavné akci naší školy,“ zve 
ředitelka ZUŠ Dana Foralová za všechny 
účinkující a kolegy. -lko-


